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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Stadsdelsnämnden utser Jonas Nilsson (M) att tillsammans med 
ordföranden Anders Göransson (S) justera protokollet den 24 
september 2024. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Stadsdelsnämnden fastställer föredragningslistan med följande 
tillägg: 
  
Skrivelse om lokalbrist i staden från Centerpartiet (Bilaga) läggs till 
som § 23 på dagordningen. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
240830 

 

Skrivelse 
Lokalbrist för aktiva ungdomar 

 
Lars Rottem Krangnes (C) 

Marko Janicic (C) 
 
 
 
 

Skrivelse om lokalbristen i staden 
Lokalbristen bland föreningar har varit ett faktum i Stockholm Stad sedan pandemin. Ämnet 
har lyfts och rapporterats om i såväl kommunfullmäktige som i media. Trots detta har den 
styrande majoriteten fortfarande inte lagt fram förslag för att tillgängliggöra de lokaler och 
idrottshallar som för närvarande står tomma och låsta i Stockholm. 

 
Ett lokalt exempel är Linnea friidrott. En södermalmsbaserad förening som tränar ungdomar 
från 7 till 17 år. Föreningen har idag 220 aktiva ungdomar och 170 st väntandes i kö. Inför 
höstens och vinterns träning har föreningen fått mindre tilldelning av lokaler än förr. Detta 
innebär att verksamheten kommer behöva skala ner och därmed minska tillgången av 
meningsfull träning för flera ungdomar (och definitivt inte möta det växande intresset som 
finns). Detta är allvarsamt i en tid där gängrekryteringarna är på uppgång bland samma 
åldersgrupp. Detta kan inte vara annat än en direkt angelägenhet för stadsdelsnämnden och 
förvaltningen vars intresse torde ligga i att ge våra ungdomar en meningsfull fritid och 
sysselsättning efter skoltid. 

 
Denna fråga ligger defacto inte hos stadsdelnämnderna, men i brist på handlingskraft hos den 
styrande majoriteten önskar vi i Centerpartiet ställa följande frågor till stadsdelsförvaltningen: 

 
- Vad kan förvaltningen göra inom ramen av sina ansvarsområden och lokaler för att 

bistå de lokala föreningarna med lokaler och yta? 
- På vilket sätt har förvaltningens kultursamordnare möjlighet att agera på frågan och 

arbeta för att tillgängliggöra lokalerna? 
- Under våren, sommaren och hösten finns bättre förutsättningar att vara utomhus - vad 

kan förvaltningen göra för att fler parker och grönområden kan användas till träning 
utan att ytorna tas i anspråk permanent, omarbetas eller återställas?
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§ 3 
Allmänhetens frågestund  
Ett tiotal medborgare närvarade på mötet. En medborgare pratade 
om planen att plantera lönn på östra Södermalm och att stadens 
trädplan inte remitterats till ex. Polisen. En medborgare berättade 
hur grannsamverkan med Polisen bidragit till att stoppa 
knarklangningen vid Eriksdalsbadet. En medborgare pratade om sitt 
medborgarförslag rörande barnomsorgsfakturor. En medborgare 
pratade om Pålsundsparken. En medborgare pratade om sitt 
medborgarförslag om att bygga en bollvägg i Tantolunden. 
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§ 4 
Inkomna medborgarförslag augusti 2024  
SÖD 2024/23 
 

Beslut  
1. Medborgarförslag gällande fler parkområden och träd, SÖD 

2024/768 överlämnas till förvaltningen för beredning. 
2. Medborgarförslag gällande cykelbana på Rutger Fuchsgatan 

samt vid övergångsställena på Bohusgatan, SÖD 2024/984 
överlämnas till trafiknämnden. 

3. Medborgarförslag gällande reglering av cykeltrafik vid 
Årstaviken sommartid, SÖD 2024/983 överlämnas till 
trafiknämnden. 

4. Medborgarförslag om att uppkalla en park efter musikern 
Georg Riedel, SÖD 2024/1019 överlämnas till 
stadsbyggnadsnämnden. 

5. Medborgarförslag om ökad tillgänglighet på Torkel 
Knutssonsgatan, SÖD 2024/1024 överlämnas till 
trafiknämnden. 

6. Medborgarförslag om ändrade faktureringsrutiner för 
barnomsorgen, SÖD 2024/1031 överlämnas till 
förskolenämnden. 

7. Medborgarförslag om att bygga en lekpark vid Klevgren, 
SÖD 2024/1033 överlämnas till förvaltningen för beredning. 

8. Medborgarförslag om badstegar på ångbåtsbryggan, 
Långholmen, SÖD 2024/1040 överlämnas till förvaltningen 
för beredning. 

9. Medborgarförslag om ökad trafiksäkerhet i området kring 
Mariatorget, SÖD 2024/1048 överlämnas till trafiknämnden. 

10. Medborgarförslag gällande upprustning av parker runt 
Mariatorget i syfte att främja barns hälsa, SÖD 2024/1049 
överlämnas till förvaltningen för beredning. 

11. Medborgarförslag om att bygga en bollvägg för tennis i 
området kring Tantolunden, SÖD 2024/1058 överlämnas till 
förvaltningen för beredning. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Under augusti månad har 11 medborgarförslag lämnats in till 
Södermalms stadsdelsnämnd. Nämnden beslutar om förslagen ska 
beredas av förvaltningen eller hanteras på annat sätt, utifrån förslag 
från förvaltningen. 
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Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/23-1 (Godkänd - R 1) Inkomna medborgarförslag 
augusti 2024 

 SÖD 2024/23-1.6 SÖD 2024-768_Bortredigerat 
 SÖD 2024/23-1.4 SÖD 2024-1024_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.5 SÖD 2024-1019_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.7 SÖD 2024-984_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.8 SÖD 2024-983_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.1 SÖD 2024-1040_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.2 SÖD 2024-1033_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.3 SÖD 2024-1031_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.9 SÖD 2024-1058_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.10 SÖD 2024-1049_Bortredigerad 
 SÖD 2024/23-1.11 SÖD 2024-1048_Bortredigerad 
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§ 5 
Medborgarförslag om att Södermalms 
stadsdelsförvaltning ska upphöra med att köpa in 
Israeliska produkter  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2024/629 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I medborgarförslaget föreslås att Södermalms stadsdelsförvaltning 
och Stockholm stad som helhet ska reglera stadens inköps- och 
upphandlingsregler och upphöra med all handel av produkter från 
Israel. Förslagsställaren ger livsmedel, IT, mjukvara och så vidare 
som exempel. Förslagsställaren motiverar regleringen med att 
staden bör markera mot Israels ockupation och brutala attacker mot 
civila i Gaza och på Västbanken. Förslagsställaren menar att 
Stockholmarnas skattepengar inte ska användas för att ekonomiskt 
stödja ockupationsmakter. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/629-7 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2024/629-7.1 SÖD 2024-629_Bortredigerad 
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§ 6 
Medborgarförslag gällande vattenkran i Vitabergsparkens 
hundrastgård  
SÖD 2024/541 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
anlägga en vattenkran i Vitabergsparkens hundrastgård.  
Stadsdelsförvaltningen tackar för förslaget som syftar till att ge 
möjlighet för hundar att dricka vatten i samband med rastning 
i  hundrastgården i Vitabergsparken.  
På Södermalm finns det 13 hundrastgårdar och 5 hundrastområden 
som stadsdelsförvaltningen ansvarar för. Det finns idag ingen 
vattenkran på någon av stadsdelsförvaltningens hundrastgårdar. 
Anläggandet av en vattenkran är en relativt stor investeringskostnad 
för förvaltningen. Vattenanläggningar innebär även stora 
driftskostnader med bland annat regelbunden vattenprovtagning och 
därför är föreslagen vattenkran inte en prioriterad investering för 
förvaltningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/541-5 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
gällande vattenkran i Vitabergsparkens hundrastgård 

 SÖD 2024/541-5.1 SÖD 2024-541_Bortredigerad 
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§ 7 
Medborgarförslag om att bygga en rastgård för 
småhundar i Hammarby sjöstad  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2024/564 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
bygga en rastgård för småhundar i Hammarby Sjöstad. I förslaget 
har förslagsställaren föreslagit två ytor för detta. 
 
Inom stadsdelsområdet finns en hundrastgård för småhundar. Den 
finns vid Älvsborgsgatan och förvaltningen planerar för att skapa 
ytterligare en i Rosenlundsparken vid Ringvägen. I Hammarby 
Sjöstad finns två hundrastgårdar och precis söder om Sjöstan finns 
hundrastområdet Hammarbyskogen. 
 
 
Den större ytan av de två föreslagna ytorna ingår i en park som i 
Parkplan Södermalm kallas ”Park vid Kanalvägen”. Den större 
föreslagna ytan är en gräsyta med träd i dess södra del. I parkplanen 
står att gräsytan är viktig att bevara ur ett dagvattenperspektiv. Det 
står också att ytans flerfunktionella värden är viktiga att bevara. 
Förvaltningen anser att en hundrastgård med tiden riskerar att 
minska parkens gräsyta då det finns risk att gräset i hundrastgården 
slits och inte kan återetablera sig. En hundrastgård innebär också att 
en del av parken blir låst vid en funktion och därmed mister sin 
flerfunktionalitet. 
 
 
Den mindre av de föreslagna ytorna översvämmas i olika grad olika 
år och delar av ytan betecknas därför som våtmark. Ytan är 
svårtillgänglig och inom ytan finns sju träd som riskerar att 
påverkas negativt vid en eventuell etablering av en hundrastgård. 
 
 
Förvaltningen anser att de föreslagna ytorna inte är lämpliga att 
anlägga en hundrastgård på. Avseende hundrastgårdar prioriterar 
förvaltningen i nuläget att sköta och underhålla de som finns samt 
planerar för att skapa en hundrastgård i Rosenlundsparken. 
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Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/564-6 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/564 
Tjänsteutlåtande 

 SÖD 2024/564-6.1 SÖD 2024-564_Bortredigerad 
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§ 8 
Tertialrapport 2 2024 för Södermalms stadsdelsnämnd  
SÖD 2024/645 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till tertialrapport 2, 
inklusive bilagor, och överlämnar den till kommunstyrelsen och 
stadens revisorer. 
2. Nämnden godkänner förvaltningens förslag att återta daglig 
lokalvård i egen regi inom förskola. 
3. Nämnden anmäler omslutningsförändringar om 27,0 mnkr. 
4. Nämnden begär budgetjustering om 1,8 mnkr avseende kostnader 
för kommunalt bostadsbidrag för personer med 
funktionsnedsättning. 
5. Nämnden begär budgetjustering om -3,1 mnkr avseende 
minskade kostnader för kapitaltjänstkostnader. 
6. Nämnden begär budgetjustering avseende lokalkostnader inom 
äldreomsorg och bostäder med särskild service om 1,6 mnkr. 
7. Nämnden begär budgetjustering om 0,8 mnkr för utgifter 
avseende trygghetsskapande åtgärder. 
8. Nämnden begär budgetjustering om 0,5 mnkr 
9. att förvaltningen får i uppdrag att i samband med att vi söker 
pengar för trygghetsinvesteringen vid Bergsunds Strand 17, 
undersöka möjligheten att i samma område också skapa en badplats. 
10. Att därutöver anföra följande: 
  
Förvaltningen föreslår att vi ska återta lokalvården i förskolan i 
egen regi. Den nuvarande upphandlade lokalvården har tyvärr dålig 
kvalité och inneburit en bristande leverans. Vi behöver ta tillbaka 
kontrollen. Det här är ett steg på vägen. 
 
Vi fortsätter utveckla det lokala trygghetsarbetet. Med pengar och 
nya arbetsformer. Samarbeten med civilsamhälle, medborgare och 
polis. Det arbetet kommer att fortsätta. Vi söker pengar för två 
trygghetsinvesteringar: Maria Prästgårdsgatan och Bergsunds 
strand. I samband med tertialrapport 1 sökte vi (och fick) pengar för 
Drakenbergsparken/Tantotoppen och Norra Bysistäppan. Det här är 
viktiga steg på vägen mot att göra stadsdelsområdet tryggare och 
trevligare. 
 
Det är ingen hemlighet att vi har demografiska utmaningar både 
inom förskolan och äldreomsorgen. 
Fler äldre än förut får hjälp, både av hemtjänsten och på våra 
boenden. Här har vi förstärkt det förebyggande arbetet. Vi har ett 
pågående utvecklingsarbete inom äldreomsorgen med målet att 
ersätta långväga mattransporter med lokalt lagad mat, med 
tillagningsköket på Lignagatan som ett konkret exempel. Här 
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behöver staden öka tempot. Vi har tidigare konstaterat att vi tror att 
det är nödvändigt med att lyfta blicken bortom det egna 
fastighetsbeståndet för att hitta nya vård- och omsorgsplatser. Det är 
glädjande att så nu sker. Förvisso i liten skala men tillskottet på 
Nytorgsgården visar på en av de vägar som vi måste vandra för att 
klara behoven och efterfrågan.  
 
Inom förskolan är bekymret det omvända. Vi en övergripande trend 
med allt färre barn på Södermalm. I det läget är det extra glädjande 
att de kommunala förskolornas andel ökar, det gäller både i relativa 
och absoluta tal. Men utmaningen kvarstår. Det ställer stora krav på 
en långsiktig planering och en klok hantering av våra lokaler. 
  
 
Under sommaren har 1108 Södermalmsungdomar feriearbetat inom 
förvaltningens verksamheter. Så många har det aldrig varit som fått 
möjlighet att ta ett första steg in i arbetslivet. Sommarlovet har även 
inneburit i många fall kostnadsfria aktiviteter för yngre barn, med 
dagkollo i våra parklekar och kultur och andra kreativa aktiviteter 
på hemgårdarna 
  
Det är bra att den nya parkleksplanen lyfter möjligheterna att hyra 
ut lokalerna till föreningar och andra verksamheter. Att använda det 
vi har på ett bättre sätt är smart på alla sätt.    
  
På Södermalms ungdomsmottagning har medarbetare HBTQI 
diplomerats och driver ett utåtriktat arbete för att nå fler ungdomar i 
HBTQIA gruppen. Även stadsdelens förskolor och 
fritidsverksamhet arbetar kunskapshöjande med HBTQI och 
planerar särskilda aktiviteter för att särskilt vända sig till gruppen 
och inkludera alla barn och unga. 
  
Det är med stor glädje vi sedan förra hösten följer utvecklingen av 
Nya Aktivitetshusets verksamheter. Det är helt nödvändigt att en så 
pass stor stadsdel som Södermalm utgör har ett aktivitetshus för att 
kunna vara en aktiv del i kommunens socialpsykiatriska 
verksamhet. Det är viktigt att låta verksamheterna växa fram utifrån 
resurser och en aktiv brukarmedverkan. Vi skulle därför gärna se en 
återkoppling i form av strukturerad brukarundersökning och en från 
de anställdas perspektiv. 
 
Så, några korta nedslag. Mycket är bra, allt kan bli bättre. Några 
steg på vägen mot ett Södermalm, ett Stockholm för alla. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet redovisas i förvaltningens tjänsteutlåtande. Förvaltningen 
gör bedömningen att kommunfullmäktiges tre inriktningsmål 
kommer att uppfyllas helt under året. Bedömningen grundas på att 
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tretton av sexton mål för verksamhetsområdet som är kopplade till 
inriktningsmålen bedöms uppfyllas helt och tre delvis. Samtliga 21 
nämndmål bedöms uppfyllas helt. Tertialrapport 2 med 
helårsprognos visar på ett överskott om 26,0 mnkr efter 
resultatöverföring. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen. 
  
Ordföranden Anders Göransson (S), Frida Nehrfors Hultén 
m.fl. (V) och Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag 
till beslut (Bilaga) och föreslog att nämnden skulle besluta enligt 
det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt det 
gemensamma förslaget från (S), (V) och (MP). 
  

Reservationer 
Jonas Nilsson m.fl. (M), Anne-Lie Elfvén och Marko Janicic (C) 
reserverade sig mot beslutet. 
  

Särskilda uttalanden 
Jonas Nilsson m.fl. (M), Anne-Lie Elfvén (L) och Marko Janicic 
(C) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande (Bilaga). 
  
Martin Westmont (SD) anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
  

Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom det gemensamma särskilda 
uttalande från (M), (L) och (C). 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/645-1.1 Bilaga 01 - SDN12 
 SÖD 2024/645-1.2 Bilaga 02 - Halvårsuppföljning lex Sarah 
 SÖD 2024/645-1.3 Bilaga 03 - Ansökan om 

budgetjusteringar för särskilda ändamål 
 SÖD 2024/645-1.4 Bilaga 04 - Verksamhetsuppföljningar 

LSS entreprenad 2024 
 SÖD 2024/645-1.5 Bilaga 05 - Verksamhetsuppföljningar 

äldreomsorg jan-aug 2024 
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 SÖD 2024/645-1.6 Bilaga 06 - Uppföljning av 
Aktivitetshuset 

 SÖD 2024/645-1.7 Bilaga 07 - Återtagande av lokalvård i 
egen regi 

 SÖD 2024/645-1.8 Bilaga 08 - Underlag till förskolerapport 
2024 

 SÖD 2024/645-1.9 Bilaga 09 - Parkleksplan Södermalm 
 SÖD 2024/645-1.10 Bilaga 10 - Ekonomisk uppföljning 
 SÖD 2024/645-1.11 Bilaga 11 - Bokslutsbilagor 
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2023-09-19 
Ärende 8 

Tertialrapport 2 2024 för Södermalms 
stadsdelsförvaltning 

 
Anders Göransson m.fl. S  

Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 
Magnus Palm MP 

  
Förslag till beslut  

1. Att godkänna förvaltningens rapport med följande tillägg  
 

2. Att förvaltningen får i uppdrag att i samband med att vi söker pengar för 
trygghetsinvesteringen vid Bergsunds Strand 17, undersöka möjligheten att i samma område 
också skapa en badplats.  

 
3. Att därutöver anföra följande: 

 
Förvaltningen föreslår att vi ska återta lokalvården i förskolan i egen regi. Den nuvarande upphandlade 
lokalvården har tyvärr dålig kvalité och inneburit en bristande leverans. Vi behöver ta tillbaka 
kontrollen. Det här är ett steg på vägen.  
 
Vi fortsätter utveckla det lokala trygghetsarbetet. Med pengar och nya arbetsformer. Samarbeten med 
civilsamhälle, medborgare och polis. Det arbetet kommer att fortsätta. Vi söker pengar för två 
trygghetsinvesteringar: Maria Prästgårdsgatan och Bergsunds strand. I samband med tertialrapport 1 
sökte vi (och fick) pengar för Drakenbergsparken/Tantotoppen och Norra Bysistäppan. Det här är 
viktiga steg på vägen mot att göra stadsdelsområdet tryggare och trevligare.  
 
Det är ingen hemlighet att vi har demografiska utmaningar både inom förskolan och äldreomsorgen.  
Fler äldre än förut får hjälp, både av hemtjänsten och på våra boenden. Här har vi förstärkt det 
förebyggande arbetet. Vi har ett pågående utvecklingsarbete inom äldreomsorgen med målet att ersätta 
långväga mattransporter med lokalt lagad mat, med tillagningsköket på Lignagatan som ett konkret 
exempel. Här behöver staden öka tempot. Vi har tidigare konstaterat att vi tror att det är nödvändigt 
med att lyfta blicken bortom det egna fastighetsbeståndet för att hitta nya vård- och omsorgsplatser. 
Det är glädjande att så nu sker. Förvisso i liten skala men tillskottet på Nytorgsgården visar på en av 
de vägar som vi måste vandra för att klara behoven och efterfrågan.   
 
Inom förskolan är bekymret det omvända. Vi en övergripande trend med allt färre barn på Södermalm. 
I det läget är det extra glädjande att de kommunala förskolornas andel ökar, det gäller både i relativa 
och absoluta tal. Men utmaningen kvarstår. Det ställer stora krav på en långsiktig planering och en 
klok hantering av våra lokaler. 
  
Under sommaren har 1108 Södermalmsungdomar feriearbetat inom förvaltningens verksamheter. Så 
många har det aldrig varit som fått möjlighet att ta ett första steg in i arbetslivet. Sommarlovet har 
även inneburit i många fall kostnadsfria aktiviteter för yngre barn, med dagkollo i våra parklekar och 
kultur och andra kreativa aktiviteter på hemgårdarna  
 
Det är bra att den nya parkleksplanen lyfter möjligheterna att hyra ut lokalerna till föreningar och 
andra verksamheter. Att använda det vi har på ett bättre sätt är smart på alla sätt.    
 
På Södermalms ungdomsmottagning har medarbetare HBTQI diplomerats och driver ett utåtriktat 
arbete för att nå fler ungdomar i HBTQIA gruppen. Även stadsdelens förskolor och fritidsverksamhet 
arbetar kunskapshöjande med HBTQI och planerar särskilda aktiviteter för att särskilt vända sig till 
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gruppen och inkludera alla barn och unga. 
 
Det är med stor glädje vi sedan förra hösten följer utvecklingen av Nya Aktivitetshusets verksamheter. 
Det är helt nödvändigt att en så pass stor stadsdel som Södermalm utgör har ett aktivitetshus för att 
kunna vara en aktiv del i kommunens socialpsykiatriska verksamhet. Det är viktigt att låta 
verksamheterna växa fram utifrån resurser och en aktiv brukarmedverkan. Vi skulle därför gärna se en 
återkoppling i form av strukturerad brukarundersökning och en från de anställdas perspektiv. 
 
Så, några korta nedslag. Mycket är bra, allt kan bli bättre. Några steg på vägen mot ett Södermalm, ett 
Stockholm för alla. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
240919 

 

Ärende 8 
Tertialrapport 2/2024 

 
Jonas Nilsson m.fl. (M) 

Anne-Lie Elfvén (L) 
Marko Janicic (C) 

Erik Ehrs (KD) e.y. 
 
 
 
 

Särskilt uttalande 
 
Redovisningen i tertialrapporten utgår från den sittande majoritetens mål och budget. Dock 
vidareförs ett antal av den fd. grönblå majoritetens satsningar från förra mandatperioden och 
Södermalm har en välfungerande och välskött stadsdelsförvaltning. 

 
Vårt arbete i Södermalms stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Centerpartiets, 
Moderaternas, Liberalernas och Kristdemokraternas gemensamma vision för Stockholms 
framtid: En modern, frihetlig, trygg, hållbar, tillåtande och framtidsinriktad stad, med en 
mångfald av människor, företag och föreningar. Skiftet till ett vänsterstyre har dock inneburit 
mindre fokus på mångfald, valfrihet och fristående alternativ i välfärdsverksamheterna på 
Södermalm, vilket vi beklagar. Vi bejakar stadens och invånarnas styrkor och särart, och 
framför allt tror vi passionerat på stockholmarnas potential och möjligheter att var och en och 
tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina drömmar. 

 
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan staden, företagen, akademin 
och det civila samhället. Hit ska forskare, turister, investerare och studenter från hela världen 
söka sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade och 
de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och 
rätt att bestämma över sina egna liv och därför är det också viktigt att alla stockholmare är en 
del av samhällsbygget och både vill och kan bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska 
fortsätta utvecklas i takt med vad stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 

 
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de 
problem som stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla 
problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut. Vi ska värna och utveckla Stockholm och ta tillvara på dess unika karaktär 
och skönhet. När staden utvecklas ska det göras med samförstånd med de som bor här. 

 
Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet begränsad på grund av 
diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet 
genom kraftfulla insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar av 
staden och som begränsar människors frihet. 
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Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla verksamheter i staden ska 
fungera. Service och omsorg till stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas 
verksamheter, oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller 
någon annan fråga som stadsdelsnämnderna tar beslut om. 

 
Det är glädjande att förvaltningen byggt upp två sociala team för att motverka elevfrånvaro på 
Södermalm. Det är även positivt att samverkan utvecklas mellan skola, förskola, 
fritidsverksamhet, socialtjänst, ungdomspsykiatri och lokalpolis. Bekymmersamt är dock att 
en stor andel av våra placerade barn inte klarar kärnämnena. För att ge alla barn goda 
förutsättningar i livet önskar vi att fokus läggs på att förbättra detta, till exempel skulle riktade 
läxhjälpen kunna utökas mot denna grupp. 

 
Vad gäller våra mål och konkreta förslag på satsningar hänvisar vi till våra särskilda 
uttalanden till stadsdelens verksamhetsplan och budget (december 2023) samt till underlag för 
budget 2025 med inriktning för 2026 och 2027 (april 2024).
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Södermalms stadsdelsnämnd 

Särskilt uttalande 
2024-09-19 

Ärende 8 
Dnr: SÖD 2024/645  

 
 
 
Tertialrapport Tertial 2 2024 för Södermalms stadsdelsnämnd  
 
Stockholms stad och Södermalms stadsdelsförvaltning står inför flera stora utmaningar, vi ser 
en utveckling där kommunen under en rödgrön majoritet tar steg i fel riktning när det kommer 
till trygghet och social service för kommuninvånarna. 
 
Den senaste tidens våldsvåg i Stockholm visar med tydlighet på att en rad felprioriteringar har 
gjorts av den sittande majoriteten. Det har i sin tur bidragit till att måluppfyllelsen om ett 
Stockholm som håller samman är långt ifrån uppfyllt. Vi har idag många stockholmare som 
känner sig otrygga i sitt eget bostadsområde, en utveckling som är helt oacceptabel. 
 
Vi fortsätter att följa förvaltningen och den styrande majoritetens arbete och för att ta del av 
våra inriktningsmål för förvaltningen och för en politik som skulle ta Stockholm i rätt riktning 
hänvisar vi till vår reservationsbudget för 2024. 
 
 
 
Martin Westmont (SD) 
 
Ulf Wester (SD) 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 9 
Entledigande och fyllnadsval av ledamot i sociala 
delegationen  
SÖD 2024/1063 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden entledigar Frida Nehrfors Hultén (V) från 

sitt uppdrag som ersättare i sociala delegationen. 
2. Stadsdelsnämnden utser Nina Brisman (V) till ny ersättare i 

sociala delegationen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden inrättar inom sig en social delegation för 
behandling av merparten av den myndighetsutövning som rör 
enskilda personer. Med anledning av att ersättaren Fridan Nehrfors 
Hultén (V) har begärt att entledigas från sitt uppdrag och att 
vänsterpartiet nominerat Nina Brisman (V) som hennes ersättare, 
föreslår förvaltningen att nämnden entledigar Frida Nehrfors Hultén 
(V) från sitt uppdrag som ersättare i sociala delegationen samt väljer 
Nina Brisman (V) till ny ersättare i sociala delegationen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1063-2 (Godkänd - R 1) Entledigande och 
fyllnadsval till Sociala delegationen 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 11 
Motion om utveckling av Stockholms kajstrategi samt 
översyn av helheten på vattnet  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
SÖD 2024/634 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar stadsdelsförvaltningens 
tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har mottagit en remiss från 
kommunstyrelsen angående ett förslag om hur vi kan utveckla och 
förbättra Stockholms kajstrategi samt se över helheten på vattnet. I 
motionen föreslås att kommunfullmäktige beslutar att uppdra åt 
berörda nämnder och bolagsstyrelser att tillse att kajstrategin 
efterlevs fullt ut i syfte att förbättra stadslivet vid kajerna och att 
utveckla Stockholm som en attraktiv sjöfartsstad. Vidare föreslås att 
uppdra till Stockholms hamn AB att se över vattenspegeln vid och 
intill stadens kajer och hamnar i syfte att forma en 
gestaltningsstrategi. Slutligen föreslår motionärerna att berörda 
nämnders och bolags efterlevnad av kajstrategin årligen ska följas 
upp och redovisas. 
 
 
Förvaltningen anser att det samarbetsforum samt rutiner för 
planering och uppföljning som redan finns för kajstrategin är 
tillräckligt. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
  
Jonas Nilsson m.fl. (M) yrkade att motionen skulle tillstyrkas. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Jonas Nilsson m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/634-2 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/634 
Tjänsteutlåtande  

 SÖD 2024/634-1.1 Motion om hur vi kan utveckla och 
förbättra Stockholms kajstrategi samt se över helheten på 
vattnet 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 13 
Remiss, Förskola i Stockholm 2023  
Svar på remiss från kommunstyrelsen dnr KS 2024/657 
SÖD 2024/682 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ärendet ”Förskola i Stockholm 
2023” till Södermalms stadsdelsnämnd för yttrande senast den 17 
september 2024. Förvaltningen har fått anstånd till den 20 
september. 
 
 
Förskolenämnden har i uppdrag från kommunfullmäktige att årligen 
ta fram en förskolerapport. Rapporten syftar till att ge en 
stadsövergripande bild av kvaliteten i både fristående och 
kommunal förskola i Stockholms stad 2023. Från halvårsskiftet 
2023 tog den nya förskoleförvaltningen över arbetet med 
uppföljning, samordning och återrapportering. 
 
 
Rapporten tar upp följande övergripande områden som 
fortsättningsvis behöver prioriteras för framtida utveckling i 
kommunal regi: 
 
Systematiskt kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse 
 
Tillgång till förskola och förberedelser för fortsatt utbildning 
 
Personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget 
 
 
 
Förvaltningen delar synen på de utpekade utvecklingsområden som 
lyfts i förskolerapporten, Systematiskt kvalitetsarbete och nationell 
måluppfyllelse, tillgång till förskola och förberedelser för fortsatt 
utbildning samt personalens utbildningsnivå och förutsättningar för 
uppdraget och att dessa fortsatt bör prioriteras. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
  

Särskilt uttalande 
Marko Janicic (C) anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
  

Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom det särskilda uttalandet från (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/682-2 (Godkänd - R 1) Remiss, Förskola i 
Stockholm 2023  

 SÖD 2024/682-1.3 Bilaga - Förskola i Stockholm 2023 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
2024-09-19 

Ärende 13 
 
Remiss, Förskola i Stockohlm, 
KS 2024/657 
 
Erik Ehrs (KD)  
Marko Janicic (C) 

 
 
SU & Ersättaryttrande 
 
Kristdemokraterna och Centerpartiet anser att remissen lyfter flera viktiga lärdomar och 
framtida utvecklingsområden för att staden ska utveckla förskolan. Såsom vikten av 
språkutvecklande verksamhet och arbetslagens kompetens och arbetssituation. Det är 
glädjande att förvaltningen instämmer med remissen och vi ser fram emot nya 
framåtskridande för att ge stadens barn en förskola i toppklass. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 14 
Remiss av Motion om att utveckla de skolsociala teamen  
Svar på remiss från Kommunstyrelsen KS 2024/610 
SÖD 2024/635 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om att utveckla de 
skolsociala teamen för yttrande senast 8 oktober 2024. Motionen är 
skriven av Jan Jönsson (L). 
 
 
Socialtjänsten och grundskolorna på Södermalm ser det som ett 
gemensamt ansvar att samverka för att elever med problematisk 
skolfrånvaro lyckas nå målen för grundskolan och därmed 
förutsättningen för framtida studier. Utbildningsförvaltningen och 
Södermalms stadsdelsförvaltning startade 2019 Närvaroteam 
Södermalm (sedermera Skolsocialt team, SST), för att få elever med 
problematisk skolfrånvaro att återvända till 
grundskolan/undervisning. Målgruppen omfattar elever i 
årskurserna 2–8 med en frånvaro mellan 20–60 procent. Eftersom 
elever med mer omfattande frånvaro, det vill säga mellan 80 och 
100 procent, inte omfattades av Skolsociala teamets insatser, 
startades ett Skolsocialt team 2.0/RSU 2. Teamets uppdrag är att 
fokusera på mellanstadieelever, årskurs 4-6, med 80–100 procent 
skolfrånvaro och tillsammans arbeta för att få dem tillbaka till 
undervisningen i grundskolan. 
 
 
I båda Skolsociala teamen finns en direkt koppling till 
förvaltningens utredningsenhet. Antagningsgruppen som bedömer 
om barnet/den unge uppfyller kriterier för de olika målgrupperna 
deltar både representanter från skolan, utredningsenheten och 
familjebehandlare. 
 
 
Under våren har utbildningsförvaltningen, förskolan och 
socialtjänsten påbörjat ett gemensamt arbete ”Förskola och skola 
som skyddsfaktor – barns rätt till utbildning”. Syftet är att redan i 
förskolan uppmärksamma barn som inte regelbundet deltar i 
verksamheten och medvetandegöra vårdnadshavare om vikten av att 
delta i förskolans aktiviteter som en förberedelse inför skolstarten. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
  
Anne-Lie Elfvén (L) anmälde ett förslag till beslut (Bilaga) och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Anne-Lie Elfvén (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut (Bilaga). 
  

Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom förslaget till beslut från (L) 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/635-2 (Godkänd - R 1) Svar Remiss av Motion 
om att utveckla de skolsociala teamen 

 SÖD 2024/635-1.1 Motion om att utveckla de skolsociala 
teamen 
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Södermalms stadsdelsnämnd 2024-09-19 

 
Ärende 14 

     
Remiss av Motion om att utveckla de 
skolsociala teamen 
 
 
Anne-Lie Elfvén (L) 
Johan Lisspers (L)  

 
 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att bifalla motionen. 
2. Att därutöver anföra följande. 

 
Skolan är den enskilt viktigaste skyddsfaktorn för ungas framtid. Socialtjänsten ska därför 
bidra till att stabilisera skolgången för barn och unga som behöver sociala stödinsatser. De 
skolsociala teamen är en viktig del i den förstärkta samhandling mellan socialtjänsten och 
skolan som påbörjades av Liberalerna föregående mandatperiod. 
 
Vi delar dock inte uppfattningen att målgruppen för de skolsociala teamen är begränsad till 
elever med upprepad eller längre frånvaro. I kriterierna för de riktade statsbidragen för just 
skolsociala team står att ”med skolsocialt team avses i förordningen en grupp med personal 
från skolan och socialtjänsten som samverkar för trygghet och studiero och för att öka 
elevernas närvaro i skolan. Genom deltagande i skolsociala team ges socialtjänsten 
förutsättningar att i ett tidigt skede arbeta tillitsskapande och förebyggande.” Vi menar därför 
att det ligger i skolsociala teamens uppgift att verka för trygghet och studiero generellt, samt 
ges möjligt att arbeta förebyggande i skolans miljö. 
 
Socialtjänstens uppgift i skolan är inte att överta det lärande uppdraget utan att erbjuda sociala 
stödinsatser till elever i behov av det. Det är viktigt att skolans personal i första hand kan 
fokusera på skolans lärande uppdrag, medan socialtjänsten behöver stötta skolsituationen 
genom andra insatser som gör lärandet möjligt. Skolan behöver givetvis ha specialpedagogisk 
kompetens, men exempelvis antisociala beteenden, kriminalitet och drogmissbruk faller inte 
inom den specialpedagogiska kompetensen, utan snarare inom socialtjänsten och i vissa fall 
barn- och ungdomspsykiatrin.  
 
Socialtjänst och skola möter samma barn och eftersom skolgången är så central i barn och 
ungas liv blir det naturligt att socialtjänsten har möjlighet att komma i kontakt med barnen 
där. Synsättet att ”socialtjänsten inte ska lösa skolans problem” är numera förlegad. Elevers 
lärande i skolan är inte ”skolans problem”, det är ett behov hos barn och unga som 
socialtjänsten behöver fokusera på, då all forskning samstämmigt pekar på skolframgång som 
viktigaste skyddsfaktor. Uppfattningen att socialtjänstens insatser skulle börja först när 
skoldagen är slut tillhör ett stuprörstänk som behöver upphöra för att verklig samhandling ska 
fungera. I förarbetena till den nya socialtjänstlagen kommer det explicit att framgå att 

Sida 30 (52)



”Socialtjänsten behöver därmed i sitt förebyggande arbete också arbeta med målgruppens 
skolrelaterade problem och stödja en positiv utveckling”. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 15 
Remiss Stockholms stads program för stöd till anhöriga, 
KS 2024/749  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2024/749 
SÖD 2024/820 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Program för stöd till anhöriga i Stockholms stad ska ange ramar och 
riktning för hur staden ska arbeta med stöd till anhöriga. I det nu 
föreslagna programmet har syfte och mål reviderats, disposition och 
omfattning förändrats, målgrupp förtydligats, underlag uppdaterats 
och nationell mänskliga rättigheter lagts till. Fem fokusområden 
med tillhörande aktiviteter har tagits fram. Dessa fokusområden 
adresserar flera av de utmaningar som identifierats i nu gällande 
program vilket förvaltningen menar är positivt. Programmet ligger 
också väl i linje med omställningen till nya socialtjänstlagen samt 
arbetet för god och nära vård. Förvaltningen anser att det reviderade 
programmet är ett viktigt och bra styrdokument som kan öka 
likställigheten vad beträffar anhörigstöd i staden. Förvaltning menar 
dock att programmet bör vidareutvecklas inom området 
jämställdhet. Detta är särskilt viktigt då nya målgrupper tillkommit i 
programmet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
  
Anne-Lie Elfvén (L) anmälde ett förslag till beslut (Bilaga) och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Anne-Lie Elfvén (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut (Bilaga). 
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Särskilt uttalande 
Ordföranden Anders Göransson (S), Frida Nehrfors Hultén (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
  

Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom förslaget till beslut från (L) 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/820-2 Svar på remiss 
 SÖD 2024/820-1.2 Bilaga 1 - Förslag till program för stöd 

till anhöriga 
 SÖD 2024/820-1.3 Bilaga 2 - Stockholms stads program för 

stöd till anhöriga 
 SÖD 2024/820-1.4 Bilaga 3 - Rapport Utvärdering av 

Stockholm stads anhörigprogram 2021-2024 
 

Sida 33 (52)



 
Södermalms stadsdelsnämnd 2024-09-19 

 
Ärende 15 

     
Stockholms stads program för stöd till 
anhöriga 
 
Anne-Lie Elfvén (L) 
Johan Lisspers (L) 

 
 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra åt förvaltningen att komplettera programmet med beslut om att verka för 

ett samverkansavtal mellan staden och regionen gällande samarbete om uppsökande 
sjukvård för anhöriga till personer som drabbats av dödligt våld. 

3. Att därutöver anföra följande. 
 
Vi välkomnar att det program för stöd till anhöriga som togs fram under den grönblå 
majoriteten föregående mandatperiod nu utvärderats och uppdaterats. Anhörigas situation är 
ofta både utmanande och osynliggjord. Det är därför viktigt att målgruppen särskilt 
uppmärksammas i enlighet med stadens program för stöd till anhöriga. 
 
Vi vill framförallt lyfta målgruppen anhöriga till personer som drabbats av dödligt våld. Det 
är en målgrupp som kräver särskild kompetens för att bemöta och förstå. När krisen inträffar 
är det viktigt att snabbt kunna möta anhöriga och erbjuda lämpliga stödinsatser på såväl lång 
som kort sikt. Vilket stöd som behövs är individuellt där vissa kan behöva praktisk hjälp en 
kortare tid och hjälp med myndighetskontakter, medan andra kan behöva kvalificerad 
traumabehandling. Det behövs därför ett tätare samarbete med regionen om uppsökande 
sjukvård för anhöriga till personer som drabbats av dödligt våld. Staden bör därför verka för 
att ta fram ett samverkansavtal med regionen om uppsökande stöd från vårdcentralerna vid 
krishändelser. 
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Södermalm 

2024-09-19 
Ärende 15 

Stockholms 
Remiss Stockholms stads 

program för stöd till anhöriga, 
KS 2024/749  

 
Anders Göransson m.fl. S 

    Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 
Magnus Palm m.fl. MP 

 

Särskild uttalande 
Att vara anhörig är en komplex situation. Dels är de ett viktigt stöd till dem behöver vård 
och omsorg dels är de en grupp som ofta befinner sig i en utsatt situation. Vi behöver 
hålla båda perspektiven i huvudet samtidigt.  
 
Anhörigföreningen i Stockholm lyfter vikten av att gå från ord till handling på det här 
området. De lyfter också behovet av ökad samordning mellan stad, region och andra 
aktörer. Vi delar den synen. Ett bra samarbete kan minska trycket på de anhöriga.  
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§ 16 
Reviderade riktlinjer för handläggning av ärenden 
gällande ensamkommande barn och unga  
Remiss från Kommunstyrelsen KS 2024/667 
SÖD 2024/772 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nuvarande riktlinjer för handläggning av ärenden gällande 
ensamkommande barn och ungdomar är från 2012 och behöver 
uppdateras så att de överensstämmer med aktuellt regelverk. Syftet 
med riktlinjerna är att säkerställa rättssäkerhet och likabehandling i 
staden när det gäller utredning, bedömning och tillgång till de 
insatser som erbjuds från socialtjänstens sida. Ett mål med 
riktlinjerna är att de ska erbjuda ett tydligt och konkret stöd i det 
dagliga arbetet med målgruppen men ändå innehålla viss 
grundläggande information. Riktlinjerna baseras på gällande lagar, 
föreskrifter och allmänna råd. De anknyter även till andra riktlinjer i 
staden, till policydokument och andra övergripande dokument. I 
förslaget till nya riktlinjer finns tydligare hänvisningar till 
föreskrifter, allmänna råd och handböcker i syfte att underlätta för 
läsaren att hitta fördjupad information. 
  
Förvaltningen är positiv till förslaget på reviderade riktlinjer 
gällande ensamkommande barn och unga och uppfattar att de 
ändringar och uppdateringar som gjorts förtydligar handläggningen 
kring målgruppen. Det är positivt att ensamkommande barn som är 
asylsökande, massflyktingar, kvotflyktingar och papperslösa har 
inkluderats i riktlinjerna. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/772-2 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/772 
Reviderade riktlinjer för handläggning av ärenden gällande 
ensamkommande barn och unga 

 SÖD 2024/772-1.2 Bilaga - Riktlinjer för handläggning av 
ärenden gällande ensamkommande barn och unga 
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§ 17 
Remiss av Samråd om ny tunnelbana till Älvsjö, KS 
2024/654  
Anmälan av gemensamt remissvar 
SÖD 2024/663 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av ärendet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Region Stockholm har remitterat Samråd om ny tunnelbana till 
Älvsjö, till bland annat Stockholms stad för besvarande. Syftet med 
samrådet har varit att ge information och få in synpunkter på 
pågående arbete med lokalisering och utformning av tunnelbanan. 
 
 
 
Stadsledningskontoret, exploateringskontoret, 
stadsbyggnadskontoret, miljöförvaltningen, trafikkontoret, Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Hägersten-Älvsjö 
stadsdelsförvaltning, Kungsholmens stadsdelsförvaltning, 
Södermalms stadsdelsförvaltning, kulturförvaltningen, 
idrottsförvaltningen, fastighetskontoret och Stockholms stadshus 
AB har i ett gemensamt tjänsteutlåtande lämnat synpunkter på 
samrådsunderlaget. 
 
 
 
I tjänsteutlåtandet anger remissinstanserna att man är positiv till att 
en utbyggnad av tunnelbanan sker i enlighet med 
Sverigeförhandlingens ramavtal 6. 
 
 
 
I tjänstutlåtandet framgår att samrådet är en del av arbetet med att ta 
fram järnvägsplan, miljökonsekvensbeskrivning och 
tillståndsansökan enligt miljöbalken för tunnelbanan. Till våren 
2025 ska förslaget till järnvägsplan ställas ut på granskning. Efter 
granskningen överlämnas den slutliga järnvägsplanen till 
Trafikverket för fastställelseprövning. 
 
 
 
Rörande teknikbyggnaden på Långholmen, (som är den plats som 
ovan mark påverkas av tunnelbanan inom Södermalms 
stadsdelsområde), framför kontoren att det är en utmaning att hitta 
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en lämplig plats för en sådan byggnad på ön. Teknikbyggnadens 
storlek, cirka 160 kvadratmeter, riskerar att göra stor inverkan på 
kultur, natur och rekreativa värden i området menar kontoren och 
tycker det är positivt om byggnaden kläs in i grönska. 
 
 
Kontoren önskar i tjänsteutlåtandet att gångvägen som ska trafikeras 
av teknikbyggnadens servicefordon även fortsättningsvis består av 
grus, eftersom dagens parkupplevelse då behålls i så stor 
utsträckning som möjligt. Kontoren lyfter fram att gångvägen även i 
framtiden måste vara trafiksäker då en mindre lekplats ligger i 
direkt anslutning och det är många som rör sig i området. 
 
 
I tjänsteutlåtandet informerar kontoren om att de för 
teknikbyggnaden kommer att bevaka frågorna om eventuella 
skyddsavstånd och skyddsåtgärder för elektromagnetiska fält och 
bullerpåverkan för att det ska bli en minimal påverkan på 
omgivningen. 
 
 
Kontoren skriver också i tjänsteutlåtandet att den föreslagna platsen 
för teknikbyggnaden delvis ligger på en yta som arrenderas ut till 
Heleneborgs båtklubb vintertid och till husbilscampingen 
sommartid. Byggnaden kommer att innebära negativa konsekvenser 
för verksamheterna under båda produktions- och driftskede uppger 
kontoren, eftersom byggnaden kommer att påverka 
uppställningsytor och tillgänglighet till platsen. Med hänsyn till den 
begränsade marktillgången i området bedöms det av kontoren som 
svårt att uppbringa ersättningsytor för de båtuppställningsplatser 
som försvinner som en konsekvens av förslaget. Med anledning av 
detta förutsätter kontoren att FUT i den fortsatta planeringen av 
byggnaden har nära samverkan med befintliga verksamheter och 
nyttjanderättshavare i området. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
  

Särskilda uttalanden 
Ordföranden Anders Göransson m.fl. (S), Frida Nehrfors Hultén 
m.fl. (V) och Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt särskilt 
uttalande (Bilaga) 
  
Marko Janicic (C) anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
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Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom det särskilda uttalandet från (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/663-3 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/663 
Tjänsteutlåtande 

 SÖD 2024/663-2 Gemensamt tjänsteutlåtande gällande ny 
tunnelbana till Älvsjö 
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Södermalm 

2024-09-19 
Ärende 17 

Anmälan av gemensamt 
remissvar – Samråd om ny 

tunnelbana till Älvsjö  
 

Anders Göransson m.fl. S 
    Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 

Magnus Palm m.fl. MP 
 

Särskild uttalande 
Utbyggnaden av tunnelbanan i Stockholm är ett välkommet bidrag för att förbättra 
resemönster i staden. Mellan stationerna Fridhemsplan och Liljeholmen behövs en 
teknikbyggnad som placeras på Långholmen. Långholmen och särskilt Pålsundet är en 
känslig miljö med viktiga kulturella och sociala värden. I området finns hamnar med de 
så viktiga träbåtarna. Inte minst spelar båtklubbarna en viktig roll i att också skapa liv och 
trygghet i området. Båtklubbarnas mark används såväl på sommaren som på vintern. En 
teknikbyggnad är nödvändig för tunnelbanan. Om en teknikbyggnad placeras på 
Långholmen är det avgörande att utformning m.m. sker i nära samarbete med de lokala 
intressenterna. 
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Ärende 17 
 
Anmälan av gemensamt 
remissvar - Samråd om ny 
tunnelbana till Älvsjö KS 
2024/667 
 
Erik Ehrs (KD)  
Marko Janicic (C) 

 
 
SU & Ersättaryttrande 
 
Kristdemokraterna och Centerpartiet ser positivt på utbyggnaden av tunnelbanan med en linje 
mellan Fridhemsplan och Älvsjö. Det är ett väsentligt samhällsintresse att förbättra 
Stockholms kommunaltrafik och därmed underlätta för alla hundratusentals som färdas med 
kollektivtrafiken. Det främjar även våra miljömässiga mål. Vi instämmer med Södermalms 
förvaltnings tydligt formulerade betänkligheter gällande teknikbyggnaden på Långholmen. 
Att parkyta tas i anspråk är högst oförmånligt, området är ett av Stockholms mest besökta och 
uppskattade. Om detta inte går att undvika önskar vi att byggnadens placering och dess 
gestaltning i så stora mått som möjligt visar hänsyn och adderar skönhet till dess omgivning.
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§ 18 
Anmälan av delegationsbeslut 2024  
SÖD 2024/95 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av delegationsbeslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
  

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild 
regi, SÖD 2023/1338 

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi, 
SÖD 2023/1337 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 

Sida 43 (52)



 
 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 19 
Protokoll Södermalms pensionärsråd 2024  
SÖD 2024/62 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av protokollet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmäldes protokoll från Södermalms stadsdelsnämnds 
pensionärsråds sammanträde 9 september 2024. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
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§ 20 
Förvaltningsgruppens protokoll 2024  
SÖD 2024/16 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av protokollet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmälde protokoll från Södermalms förvaltningsgrupps 
sammanträde 9 september 2024. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/16-15 Protokoll FVG 9 september till nämnd 
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§ 21 
Information från förvaltningen  
  
Alexandra Wynn informerade att förslag till budget presenteras 9 
oktober och kommer att presenteras för nämnden på nästa 
informationsnämnd. Hon informerade även om en pågående 
trapprenovering i Vitabergsparken, trädfällning på östra Södermalm 
och om det pågående arbetet med att öka den biologiska 
mångfalden på östra Södermalm. 
 

Sida 46 (52)



Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 22 
Övriga frågor  
  
Inga övriga frågor anmäldes. 
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§ 23 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/45-59 21 Nedläggning faderskapsutredning 2 kap 
7 § fb 
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§ 24 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/45-60 22 Nedläggning faderskapsutredning 2 kap 
7 § fb 
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§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
 
 
 

Sida 50 (52)



 
 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-19 

§ 26 
Skrivelse från Centerpartiet om lokalbrist i staden  
SÖD 2024/1160 
 

Beslut  
Skrivelsen överlämnas till förvaltningen för beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Marko Janicic (C) anmälde en skrivelse om lokalbrist i staden 
(Bilaga). 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att överlämna skrivelsen till förvaltningen för beredning. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
240830 

 

Skrivelse 
Lokalbrist för aktiva ungdomar 

 
Lars Rottem Krangnes (C) 

Marko Janicic (C) 
 
 
 
 

Skrivelse om lokalbristen i staden 
Lokalbristen bland föreningar har varit ett faktum i Stockholm Stad sedan pandemin. Ämnet 
har lyfts och rapporterats om i såväl kommunfullmäktige som i media. Trots detta har den 
styrande majoriteten fortfarande inte lagt fram förslag för att tillgängliggöra de lokaler och 
idrottshallar som för närvarande står tomma och låsta i Stockholm. 

 
Ett lokalt exempel är Linnea friidrott. En södermalmsbaserad förening som tränar ungdomar 
från 7 till 17 år. Föreningen har idag 220 aktiva ungdomar och 170 st väntandes i kö. Inför 
höstens och vinterns träning har föreningen fått mindre tilldelning av lokaler än förr. Detta 
innebär att verksamheten kommer behöva skala ner och därmed minska tillgången av 
meningsfull träning för flera ungdomar (och definitivt inte möta det växande intresset som 
finns). Detta är allvarsamt i en tid där gängrekryteringarna är på uppgång bland samma 
åldersgrupp. Detta kan inte vara annat än en direkt angelägenhet för stadsdelsnämnden och 
förvaltningen vars intresse torde ligga i att ge våra ungdomar en meningsfull fritid och 
sysselsättning efter skoltid. 

 
Denna fråga ligger defacto inte hos stadsdelnämnderna, men i brist på handlingskraft hos den 
styrande majoriteten önskar vi i Centerpartiet ställa följande frågor till stadsdelsförvaltningen: 

 
- Vad kan förvaltningen göra inom ramen av sina ansvarsområden och lokaler för att 

bistå de lokala föreningarna med lokaler och yta? 
- På vilket sätt har förvaltningens kultursamordnare möjlighet att agera på frågan och 

arbeta för att tillgängliggöra lokalerna? 
- Under våren, sommaren och hösten finns bättre förutsättningar att vara utomhus - vad 

kan förvaltningen göra för att fler parker och grönområden kan användas till träning 
utan att ytorna tas i anspråk permanent, omarbetas eller återställas?
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